
ПОРІВНЯЛЬНІ ЗВОРОТИ 

 

ПОРІВНЯЛЬНІ ЗВОРОТИ, що вводяться словами як, мов, наче, начебто, 
немов, ніби, як і, ніж і т. ін. виділяємо в реченні комами з обох боків: 

 

Із степу, як із вогкої печери, тягло 

свіжою прохолодою (Гончар). 

Це місто [Київ] прекрасне, як усмішка 

долі (Костенко). 

Припадаю вустами до слова, 

Мов до стиглого грона калини 

(Кащук). 

 

 

Зникло лихоліття, 

Наче уві сні (Братунь). 

Він справді здригнувся, немов 

ступив у студену воду (Мушкетик). 

В цей час у порту завжди, ніби 

граючись у хрещика, сновигали 

матроси всіх націй (Панч).

 

 

КОМА НЕ СТАВИТЬСЯ : 

 

▲ 1. У сталих ФРАЗЕОЛОГІЧНИХ ЗВОРОТАХ перед порівняльним сполучником:  

Дощ ллє як з відра. Почервонів як рак. 

 

▲ 2. Коли ІМЕННА ЧАСТИНА СКЛАДЕНОГО ПРИСУДКА, приєднана з допомогою 

сполучників як, мов, ніби тощо: 

Руки зробилися як лід. 

 

▲ 3. ЗВОРОТИ, що вводяться в речення за допомогою сполучника як і мають значення 

«У РОЛІ КОГО, ЧОГО»: 

Про масштаби Довженка як письменника можна судити з його найбільшої 

літературної праці — «Зачарованої Десни» (Л. Новиченко), 

Сприймаємо вашу відповідь як згоду. 

 



▲ 4. Перед  1. як, ніж у виразах (не) більш як, (не) раніше ніж, (не) довше ніж і т. ін. 

Сидів більш як півгодини.  Роботи вистачало не довше ніж на 

два дні.

 

2. після того як, з тих пір як, тоді як, тим часом як, якщо перша частина не 

входить до складу головної частини речення: 

Перед тим як розпочати роботу, ми 

ще раз перевірили прилади. 

Перед тим, як розпочати 

виготовлення серійного зразка, в бюро 

було багато дискусій. 

 

 

▲ 5. Перед сполучниками як не … то, як…так і, що з’єднують однорідні члени 

речення або частини складного речення: 

Виставили як власноручно зроблене, так і принесене сусідами. 

 

▲ 6. У словосполученнях типу: як на гріх, земля як земля, всі як один, як слід, як 
годиться тощо.  

Зник як і не було. 

 

▲ 7. Якщо перед порівнянням стоять прислівники зовсім, майже, частка не:  

Все він робив не як люди. 


